

Fund and the International Labour Organization should receive a similar invitation in connexion with the discussion of the Report of the Director-General of UNRRA and of the Resolution of the Economic and Social Council on the economic reconstruction of devastated areas.

Finally, in reply to the observations of the representatives of the Soviet Union and the United Kingdom, the Assistant Secretary-General pointed out that both the economic and social aspects of the report of the Economic and Social Council would be considered by the Joint Committee, as instructed by the General Assembly, but that the Joint Committee might recommend the reference of specific items in the report to either the Second or the Third Committee separately.

The meeting rose at 6 p.m.

EIGHTH MEETING

Held at Lake Success, New York, on Monday, 4 November 1946, at 11.15 a.m.

Chairman: Mr. P. C. HERNÁEZ
(Philippine Republic).

[A/C.2/25]

15. Adoption of the Agenda

The CHAIRMAN proposed the following agenda:

- (1) Adoption of the agenda.
- (2) World shortage of cereals.
- (3) Questions concerning UNRRA.
- (4) Reconstruction of devastated areas.

He added that the representative of the Food and Agriculture Organization (FAO) would be present at the meeting on the following day.

After a general discussion on the order in which the questions on the agenda should be examined, the CHAIRMAN summed up the proposals that had been made, namely:

(1) to adopt the agenda as presented (proposal of the representatives of New Zealand and Canada);

(2) to amend the agenda and commence with a discussion of the reconstruction of devastated areas (proposal of the representatives of Brazil and Greece);

(3) to adopt the proposals of the Secretary of the Committee to adjourn the meeting, hear a statement by Mr. McDougall (FAO) on Tuesday and by Mr. La Guardia (UNRRA) on Thursday and then discuss the question of UNRRA, followed by that of the devastated areas and, finally, that of cereals (proposal of the representatives of the United Kingdom and Lebanon);

(4) to begin with the question of UNRRA and that of the devastated areas (proposal of the representative of the Union of Soviet Socialist Republics);

l'Organisation des Nations Unies pour l'alimentation et l'agriculture, de la Banque internationale, du Fonds monétaire international et du Bureau international du Travail à assister, dans les mêmes conditions, à la discussion du rapport du Directeur général de l'UNRRA et de la résolution du Conseil économique et social sur la reconstruction économique des régions dévastées.

En dernier lieu, répondant aux observations des représentants de l'Union soviétique et du Royaume-Uni, le Sous-Secrétaire général fait remarquer que l'aspect économique et l'aspect social du rapport du Conseil économique et social seront tous deux étudiés par la Commission mixte, selon les instructions données par l'Assemblée générale, mais que la Commission mixte pourra recommander de renvoyer certains points particuliers du rapport soit à la Deuxième Commission, soit à la Troisième Commission, siégeant séparément.

La séance est levée à 18 heures.

HUITIEME SEANCE

Tenue à Lake Success, New-York, le lundi 4 novembre 1946, à 11 h. 15.

Président: M. P. C. HERNÁEZ (République des Philippines).

[A/C.2/25]

15. Adoption de l'ordre du jour

L'ordre du jour proposé par le PRÉSIDENT est le suivant:

- 1) Adoption de l'ordre du jour.
- 2) Pénurie mondiale de céréales.
- 3) Questions relatives à l'UNRRA.
- 4) Reconstruction des régions dévastées.

Il ajoute que le représentant de l'Organisation pour l'alimentation et l'agriculture (FAO) assistera à la séance du lendemain.

Après un débat général sur l'ordre dans lequel les questions figurant à l'ordre du jour devraient être examinées, le PRÉSIDENT résume de la façon suivante les propositions qui ont été faites:

1) adopter l'ordre du jour tel qu'il a été présenté (proposition des représentants de la Nouvelle-Zélande et du Canada);

2) modifier l'ordre du jour, en commençant par l'étude de la reconstruction des régions dévastées (proposition des représentants du Brésil et de la Grèce);

3) adopter les propositions du Secrétaire de la Commission, à savoir ajourner la séance, entendre mardi M. McDougall (FAO) et jeudi M. La Guardia (UNRRA) et étudier ensuite la question de l'UNRRA, puis celle des régions dévastées et, en dernier lieu, celle des céréales (proposition des représentants du Royaume-Uni et du Liban);

4) commencer par les questions de l'UNRRA et des régions dévastées (proposition du représentant de l'Union des Républiques socialistes soviétiques).

Mr. VERGARA (Chile) proposed that a sub-committee should be appointed composed of the representatives of Brazil, New Zealand, Norway, the Union of Soviet Socialist Republics and the United States of America, to draw up the agenda for subsequent meetings.

The CHAIRMAN put the adoption of the agenda to the vote.

Decision: The agenda as proposed by the Chairman was adopted by twenty-four votes to nineteen.

16. Participation of Mr. McDougall, Counsellor to the Director-General of the Food and Agriculture Organization (FAO), in the work of the Committee: general discussion

Mr. ARUTIUNIAN (Union of Soviet Socialist Republics) objected to the suggested arrangement for the Committee to hear Mr. McDougall (FAO), which was not provided for in the agenda and which might involve an infringement of Article 103 of the provisional rules of procedure for the General Assembly, according to which committees might not introduce new items on their own initiative. He also based his opposition on Article 70 of the Charter.

Mr. RUEFF (France) feared that if too much attention were paid to the letter of the texts their spirit might be forgotten. It mattered little in what order the various items on the agenda were discussed; the problem was to ensure that the Committee was in possession of all relevant information. The Committee's decision on the question of hearing Mr. McDougall was an important one since it might establish a ruling for the future; in fact, the question was whether it was in order to refuse a hearing to important and qualified persons.

Mr. MUNIZ (Brazil) pointed out that under the parliamentary rules in every country any person likely to be able to give information on questions under discussion could be heard. The hearing of Mr. McDougall did not constitute a new item on the agenda but was a valuable source of information.

Mr. WELLS (United Kingdom) and Mr. TANGE (Australia) supported the representative of Brazil, basing their points of view on the statement made by the Assistant Secretary-General at the previous meeting and on the draft agreement between the FAO and the United Nations.

Mr. GROMYKO (Union of Soviet Socialist Republics) referred to the Committee's agenda which made no provision for hearing the FAO representative. No decision could be made on this question until the question of the participation of the specialized agencies and the invitations to be issued to them had received a solution. For this reason the USSR delegation would vote against hearing Mr. McDougall.

The CHAIRMAN pointed out that the representative of the International Emergency Food

M. VERGARA (Chili) propose de désigner une sous-commission, composée des représentants du Brésil, de la Nouvelle-Zélande, de la Norvège, de l'Union des Républiques socialistes soviétiques et des États-Unis d'Amérique, pour élaborer l'ordre du jour des prochaines réunions.

Le PRÉSIDENT met aux voix l'adoption de l'ordre du jour.

Décision: L'ordre du jour, tel qu'il a été présenté par le Président, est adopté par vingt-quatre voix contre dix-neuf.

16. Participation de M. McDougall, Conseiller auprès du Directeur général de l'Organisation pour l'alimentation et l'agriculture (FAO), aux travaux de la Commission: discussion générale

M. ARUTIUNIAN (Union des Républiques socialistes soviétiques) s'oppose à l'audition de M. McDougall (FAO) qui n'est pas prévue à l'ordre du jour et qui constituerait une violation de l'article 103 du règlement intérieur provisoire de l'Assemblée générale, aux termes duquel les Commissions ne peuvent aborder de nouvelles questions de leur propre initiative. Il fonde également son opposition sur l'Article 70 de la Charte.

M. RUEFF (France) craint qu'en accordant trop d'attention à la lettre des textes, on n'en oublie l'esprit. L'ordre dans lequel les diverses questions de l'ordre du jour doivent être discutées importe peu; le problème consiste à s'assurer que la Commission dispose de tous les éléments d'information. La décision de la Commission sur l'audition de M. McDougall est importante car elle risque de former jurisprudence pour l'avenir; il s'agit, en effet, de savoir si l'on peut refuser d'entendre des personnes importantes et compétentes.

M. MUNIZ (Brésil) fait observer que les règles parlementaires de tous les pays permettent d'entendre toute personne susceptible de donner des renseignements sur les questions étudiées. L'audition de M. McDougall ne constitue pas un nouveau point à l'ordre du jour, mais est un important élément d'information.

M. WELLS (Royaume-Uni) et M. TANGE (Australie) appuient le représentant du Brésil, et fondent leurs points de vue sur les observations faites à la dernière séance par le rapport du Sous-Secrétaire général et sur le projet d'accord entre la FAO et l'Organisation des Nations Unies.

M. GROMYKO (Union des Républiques socialistes soviétiques) se réfère à l'ordre du jour de la Commission, qui ne prévoit pas l'audition du représentant de la FAO. Une décision ne peut être prise sur cette question que lorsque tout le problème des invitations et de la participation des institutions spécialisées aura été résolu. C'est pourquoi la délégation de l'URSS votera contre l'audition de M. McDougall.

Le PRÉSIDENT signale que le représentant du Conseil international de la crise alimentaire

Council (IEFC) would also attend the next meeting. He then put to the vote the proposal to invite the representative of the FAO to the vote.

Decision: *The proposal was approved by twenty-five votes to three.*

The meeting rose at 1.50 p.m.

NINTH MEETING

Held at Lake Success, New York, on Tuesday, 5 November 1946, at 3.30 p.m.

Chairman: Mr. Pedro HERNÁEZ
(Philippine Republic).

[A/C.2/26]

17. Report of the Secretary-General on action taken to implement the resolution on the world shortage of cereals¹ (document A/76)²

1. STATEMENT BY THE REPRESENTATIVE OF THE FOOD AND AGRICULTURE ORGANIZATION

In accordance with the decision arrived at at the previous meeting, the CHAIRMAN called upon Mr. McDougall, Counsellor to the Director-General of the Food and Agriculture Organization, to make a statement to the Committee on the world food situation.

Mr. McDougall (FAO), calling particular attention to the report of the special meeting on urgent food problems (document A/76/Add.1)³ and the report of Committee II of Commission C of the Copenhagen Conference (document A/76/Add.4)⁴, which were among the documents already distributed to members, said that his statement would be concerned with the short-term aspect of the world food problem, since that seemed to be the wish of the Committee and since the long-term aspect of the problem was at present being discussed both by a preparatory commission of the FAO which was meeting in Washington, and by the preparatory committee of the International Trade and Employment Conference in London.

Mr. Fitzgerald, Secretary-General of the International Emergency Food Council (IEFC), had unfortunately been unable to attend the present meeting but would probably be available to answer specific questions at a subsequent meeting if the Committee so desired.

Recalling the steps which had been taken as a result of the resolution adopted by the General Assembly in February last, Mr. McDougall referred to the large divergencies in the calorie intake of the world's population and their repercussions on such factors as infant mortality

¹ See *Resolutions adopted by the General Assembly during the first part of its first session*, page 38, No. 2.

² See Annex 2.

³ Published in Washington, 6 June 1946, by the Food and Agriculture Organization.

⁴ Issued as a Food and Agriculture Organization document, No. 77, C/II/1 (Rev.).

(IEFC) sera également présent à la prochaine réunion. Il met ensuite aux voix la proposition d'inviter le représentant de la FAO.

Décision: *La proposition est approuvée par vingt-cinq voix contre trois.*

La séance est levée à 13 h. 50.

NEUVIEME SEANCE

Tenue à Lake Success, New-York, le mardi 5 novembre 1946, à 15 h. 30.

Président: M. Pedro HERNÁEZ (République des Philippines).

[A/C.2/26]

17. Rapport du Secrétaire général sur les mesures prises pour donner effet à la résolution sur la pénurie mondiale de céréales¹ (document A/76)²

1. DÉCLARATION DU REPRÉSENTANT DE L'ORGANISATION POUR L'ALIMENTATION ET L'AGRICULTURE

Conformément à la décision prise à la précédente séance, le PRÉSIDENT demande à M. McDougall, Conseiller auprès du Directeur général de l'Organisation pour l'alimentation et l'agriculture, de faire à la Commission une communication sur la situation alimentaire dans le monde.

M. McDougall (FAO) attire particulièrement l'attention sur le rapport de la réunion spéciale sur les problèmes urgents de l'alimentation (document A/76/Add.1³) et sur le rapport du Comité II de la Commission C de la Conférence de Copenhague (document A/76/Add.4⁴), déjà distribués aux membres; il déclare qu'il traitera du problème mondial de l'alimentation sous son aspect le plus urgent, puisque tel semble être le désir de la Commission et puisque les problèmes à longue échéance sont actuellement en discussion à la fois devant une commission préparatoire de la FAO, qui se réunit à Washington, et devant le comité préparatoire de la Conférence internationale du commerce et de l'emploi, à Londres.

M. Fitzgerald, Secrétaire général du Conseil international de la crise alimentaire (IEFC) n'a malheureusement pas pu assister à la présente séance mais pourra probablement, si la Commission le juge utile, répondre à certaines questions particulières au cours d'une séance ultérieure.

Après avoir rappelé les mesures qui ont été prises à la suite de la résolution adoptée en février dernier par l'Assemblée générale, M. McDougall souligne les importantes variations dans l'absorption de calories par la population mondiale et leurs repercussions sur des

¹ Voir les *Resolutions adoptées par l'Assemblée générale* pendant la première partie de sa première session, page 38, No 2.

² Voir l'annexe 2.

³ Publié à Washington le 6 juin 1946 par l'Organisation pour l'alimentation et l'agriculture.

⁴ Paru en document de l'Organisation pour l'alimentation et l'agriculture sous la cote 77, C/II/1 (Rev.).